

Department : Agricultural Extension and Rural Sociology  
Field of study : Agricultural Extension and Rural Sociology  
Scientific Degree : M.Sc.  
Date of Conferment : Dec. 13 , 2017  
Title of Thesis : A SOCIOLOGICAL STUDY OF THE POVERTY IN BEHERA GOVERNORATE  
Name of Applicant : Ahmed Fathy Megahed Abdel Gawad  
Supervision Committee:  
- Dr. F. A. Salama : Prof. of Emr. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.  
- Dr. Kh. A. A. Keneber: Associate Prof. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.

---

**ABSTRACT:** *This study aimed at : Constructing a proposed model for dynamics of poverty, including the different components : inputs, throughputs and outputs of poverty. Identifying the nature of correlation and regression relationship between the three components of the poverty dynamics model, the nature of correlation and regression relationship between the determinants of poverty component (inputs) and the indicators of throughputs, Identifying the nature of correlation and regression relationship between the composite of throughputs and each of indicators of the outputs. The present study carried out in two villages of Behera governorate which were jaeef from Itay El-Baroud districts and Abis 9/6, Kafr El-Dawar districts . A random sample of 140 farmers was chosen from each village. Data were collected by interviewing respondents through using a pre-tested questionnaire. It were statistically analyzed by using frequencies , percentages, simple correlation coefficients, T Scores , Z Scores and simple regression analysis .The findings indicated that : the determinant of poverty component as an independent a variable its contribution to the explained 57.4% , 29.3% of the total variance of throughputs and outputs respectively The poverty component(throughputs) as an independent a variable explained 54.4% of the variance of outputs .poverty component (inputs), as an independent variable explained 9.5%,36.2%, 47%, of the variance of education, nutrition, and healthcare respectly . The (inputs) explained 4.6%., 10.3%., 20.9% , 21.3%.,19.7%.,29%, 1.5% of the total variance of children education, political participation, social participation, cultural cosmopolitnes, ambition, membership of organizations, community affiliation respectively The composite of throughputs explained 30.3%.,24.9%., 17% , 52.9%.,34.8%., 29.9%., 0.4%., 1.2% of the variance of children education, political participation, social participation, ambition , membership of organizations, community affiliation and social justice respectively .*

**Key words:** *Rural poverty, relative poverty, sociological concept for poverty, subjective concept for poverty, poverty theories.*

---

**عنوان الرسالة:** دراسة إجتماعية للفقر بمحافظة البحيرة

**اسم الباحث:** احمد فتحى مجاهد عبد الجواد

**الدرجة العلمية:** الماجستير فى العلوم الزراعية (مجتمع ريفى)

**القسم العلمى:** قسم الارشاد الزراعى والمجتمع الريفي

**تاريخ موافقة مجلس الكلية:** 13 ديسمبر 2017

**لجنة الإشراف:** ا.د. فؤاد عبد اللطيف سلامة أستاذ الاجتماع الريفي المنقرغ - كلية الزراعة - جامعة المنوفية

د. خالد عبد الفتاح على قنبيير أستاذ الاجتماع الريفي المساعد - كلية الزراعة - جامعة المنوفية

### الملخص العربي

أستهدفت الدراسة بصفة أساسية بناء نموذج لديناميكية الفقر متضمناً المحاور المختلفة والمتمثلة في كل من محددات وعواقب وتوابع الفقر ، التعرف على طبيعة العلاقات الإرتباطية بين مكونات كل مركب من مركباته الثلاثة لنموذج ديناميكية الفقر، وصف طبيعة العلاقات الانحدارية بين المركبات الثلاثة لنموذج ديناميكية الفقر، وصف طبيعة العلاقة الإرتباطية والانحدارية بين مركب محددات الفقر (Inputs) وكل مؤشر من مؤشرات مركب عواقب الفقر (Throughputs) ، وصف طبيعة الإرتباطية والانحدارية بين مركب محددات الفقر (Inputs) وكل مؤشر من مؤشرات مركب توابع الفقر (outputs) ، وصف طبيعة العلاقة الإرتباطية والانحدارية بين مركب عواقب الفقر (Throughputs) وكل مؤشر من مؤشرات مركب توابع الفقر (outputs) . وأجريت فى محافظة البحيرة إحدى محافظات غرب الدلتا التى تضم 15 مركزاً إدارياً، تم اختيار مركزين من مراكز محافظة البحيرة وهما مركزي إيتاي البارود وكفر الدوار، حيث يعكسان التباين من حيث المستوى التنموي ، ومن كل مركز تم اختيار قرية تمثله، حيث تم اختيار قرية جعيف وهي قرية ذات مستوى تنموي مرتفع وتتبع مركز إيتاي البارود، وقرية أبيض 6/9 وهي قرية ذات مستوى تنموي منخفض وتتبع مركز كفر الدوار، ومن كل قرية من القريتين تم اختيار عينة مساحية عشوائية حيث تم تقسيم كل قرية إلى عدد من المربعات السكنية ، واختير 140 مبحوثاً من أرياب الأسر يمثلون قرية وبلغت عينة الدراسة 280 مبحوثاً ، وتم الاستعانة بعدة أساليب إحصائية لتحقيق أهداف الدراسة وفروضها ، مثل المتوسط الحسابي و الانحراف المعياري والمدى والتوزيعات التكرارية والنسب المئوية، الدرجات المعيارية والتائية ، معامل الإرتباط البسيط لبيرسون معامل الانحدار البسيط ،اختبار (T).

أوضحت النتائج أن مركب محددات الفقر كمتغير مستقل تبلغ نسبة مساهمته في تفسير التباين الحادث في التعليم للمبحوث كمتغير تابع 9.5% ، و في التغذية للمبحوث كمتغير تابع 36.2% ، وفي الرعاية الصحية للمبحوث كمتغير تابع 13.6% و الإنفاق للمبحوث كمتغير تابع 47% .وفي المشاركة الاجتماعية للمبحوث كمتغير تابع 20.9% ، ومركب عواقب الفقر كمتغير مستقل تبلغ نسبة مساهمته في تفسير التباين الحادث في الإتجاه نحو تعليم الأبناء للمبحوث كمتغير تابع 30.3% وفي المشاركة السياسية للمبحوث كمتغير تابع 24.9% وفي الإنفتاح الثقافي للمبحوث كمتغير تابع 52.9% وفي طموح المبحوثين كمتغير تابع 34.8% وفي عضوية المنظمات كمتغير تابع 29.9% ، في العدالة الاجتماعية للمبحوث كمتغير تابع 1.2% .

وتقترح الدراسة بإجراء دراسات أخرى لقياس تأثير الفقر في المناطق الريفية المصرية علي المستوى الاقتصادي أو الاجتماعي أو السياسي أو الثقافي أو غيرها ، وذلك من أجل وضع الحلول والإستراتيجيات المناسبة للتغلب علي مشكلة الفقر في هذه المناطق ، وبالتالي تحقيق تنمية حقيقية ورفع مستوى معيشة أهالي هذه المناطق.